
La X Assemblea d'Estudis sobre el comtat de Besalú, igual que ja va succeir 

en el 1983, s'ha volgut convocar coincidint amb un aniversari de l'entitat. 

Aquesta vegada celebrem el cinquantè aniversari de la nostra constitució. 

El 4 d'octubre de 2008 ens reunírem a Besalú, a la nostra Sala Gòtica de la 

Cúria Reial, una cinquantena de historiadors i estudiosos del nostre comtat, 

sota la presidència de Jaume Sobrequés i Callicó el qual va fer un gran esforç 

ja que aquella mateixa nit la seva mare (a.c.s.) havia traspassat. 

Amb puntualitat britànica es va iniciar l'acte acadèmic amb unes paraules 

del Sr. Jaume Sobrequés, que malauradament no hem pogut incloure en 

aquest petit resum. Seguidament es començà la lectura de les comunicacions 

presentades. En primer lloc els Sr. Francesc 

Mir del Pozo ens explicà La evolució dels 

sistemes constructius al segle XVII a Besalú, 

continuà la lectura sobre L'abat Òliba i 

Besalú, estudi fet per la Sra. Montserrat del 

Pozo i de Ferrer. Seguidament el Sr. 

Francesc Grabolosa Roura parlà de La 

Batllia General de Catalunya entre el 1175 i e 1313 al vescomtat de Bas. 

La Sra. Tura Clarà Vallès ens va donar una altra lectura de La iconografia 

de dues piques baptismals del comtat de Besalú, mentre que el Sr. Antoni 

Noguera Massa ens aproximà Les maresdedéu de la llet. 

D'arquitectura versà també l'aportació 

del Dr. Miquel Àngel Fumanal Pagès La 

pervivència d'antics models arquitectònics 

al comtat de Besalú durant la Baixa Edat 

Mitjana - n o entregada. El Sr. Manuel Giral 

d'Arquer parlà sobre La immigració 

occitana a Besalú (XVI-XVII) - n o entregada-

i Fra Josep Maria Massana es preguntava si Va existir una llengua afro-indo-

europea?- malauradament no ens hem pogut posar en contacte amb ell i 

finalment no s'ha pogut incloure en aquest llibre. 
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Crònica de la Assemblea celebrada a Besalú 

El Dr. Joan Valero Molina ens endinsà en el nom de l'escultura detallant El 

sepulcre de Pere Rovira - n o entregada. Novament reculàrem en el temps amb 

les aportacions de Joan Amat Cortés, La ocupación árabe de Besalú, ¡ la de 

Joan Godori Moragas (a.c.s.) La necròpolis d'incineració i la toponimia del seu 

entorn. 

El primer apunt no historie de la 

jornada fou el presentat pel Sr. Miquel 

Dorca Colomer Els rellotges canònics a 

la Garrotxa - n o entregada. La darrera 

aportado anà a càrrec del Dr. David 

Mauleón Casellas i la Sra. Marisa 

Castellanos Rayo El paisatge vegetal 

com a indicador del passat quotidià. 

Desprès d'un dinar molt agradable entre vells i nous coneguts es tornà a 

una Sala Gòtica, plena a vessar, per a l'acte d'homenatge al Sr. Bartomeu 

Guix, secretari de la nostra entitat durant 

els últims vint anys. Durant l'acte prengué la 

paraula el Dr. Noguera Massa com a 

president del Cinquantenari d'Amics de 

Besalú i com a persona que, al llarg de molts 

anys, havia compartit amb el Sr. Guix les 

preocupacions pel bon funcionament de 

l'entitat. Tot seguit, el vicepresident de l'entitat, Sr. Jaume Roure, glossà la 

figura de l'homenatjat i ens parlà del seu tarannà com a mestre, com a 

membre de la Confraria dels Dolors i com a 

soci fundador, vicepresident i secretari 

d'Amics de Besalú. El seu parlament fou 

seguit pel de l'Alcalde Lluís Guinó qui posà 

de relleu el bon saber fer del Sr. Guix com a 

mestre que fou de la vila de Besalú. A 

continuació es lliuraren, a la seva vídua, la 

Sra. M. Dolors Freixa, una placa commemorativa i una reproducció de la 

pedra amb l'escut de Besalú que es troba a la Sala Gòtica. El Sr. Josep Guix, fill 

del Sr. Bartomeu Guix, agraí, en nom de tota la família, el record i les paraules 

dedicades al seu pare. 



X Assemblea d'Estudis sobre el comtat de Besalú 

Tot seguit començà el concert a càrrec del quartet de flauta (Pau 

Castanyer), violí (Catalina Reus), viola (Mariona Olius) i violoncel (Daniel Olius) 

que interpretà dos quartets de Wolfgang Amadeus Mozart que foren molt 

aplaudits pels assistents. 

El dia 5 d'octubre, diumenge, anàrem a visitar les esglésies de Sant Feliu 

de Beuda, Sant Pere de Lligordà, Santa Maria i Sant Sepulcre de Palera. Cap a 

les sis de la tarda, s'inicià l'acte de clausura de la X Assemblea d'Estudis amb 

unes paraules de la presidenta de l'entitat 

Sra. Tura Clarà, qui va recordar i agrair, 

novament, al Sr. Jaume Sobrequés i Callicó 

la seva presència a la inauguració de les 

jornades. Per acabar es van atorgar 

medalles i diplomes commemoratius als 

participants de l'Assemblea. 

En aquestes actes també trobareu alguns treballs que es van presentar després 
d'haver celebrat l'Assemblea. Són uns articles que pel seu interès hem cregut escaient 
incloure'ls. 


